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  نشست جده عربستان با حضور نمایندگان بیش از 30 کشور 
مختلف جهان برای دستیابی به یک راه حل عملیاتی در راستای 
پایان دادن به بحران اوکراین بدون نتیجه به کار خود پایان داد. در 
این نشست نمایندگان برزیل، چین، انگلیس آمریکا، ترکیه، آفریقای 
جنوبی و برخی کشورهای اتحادیه اروپا شرکت داشتند در حالی که 
طرف اصلی یعنی روسیه در این نشست حضور نداشت. تنها نقطه 
قوت و خروجی قابل قبول نشست جده، تصمیم شرکت کنندگان 
برای تشکیل گروه های کاری و تداوم تلاش ها برای دستیابی به 
راه حل های صلح آمیز بود. با اینکه جدول کاری نشست جده موضوع 
جنگ اوکراین و ضرورت پایان دادن به این جنگ بود اما بیانیه 
پایانی نشان داد که بازیگران بحران اوکراین اراده جدی برای پایان 
دادن به جنگ این کشور ندارند. ناتو، آمریکا و اتحادیه اروپا به عنوان 
بازیگران بحران تلاش دارند تا جنگ روسیه و اوکراین ادامه یابد تا 
ارتش روسیه دچار فرسایش و فروپاشی شود. علت این امر این است 
که نماینده چین طرح 12 ماده ای برای پایان دادن به بحران اوکراین 
ارائه داد اما مورد توجه شرکت کنندگان در نشست جده قرار نگرفت. 
ارسال انواع سلاح های پیشرفته از سوی آمریکا و ناتو به اوکراین با 
هدف ایجاد توازن در عرصه های میدانی جنگ است زیرا هدف نهایی 
غرب این است تا هیچ یک از طرفین جنگ به یک پیروزی نظامی 
دست پیدا نکنند. از سوی دیگر محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان 
با برگزاری نشست جده تلاش دارد تا از خود یک چهره صلح طلب در 
معادلات بین المللی ترسیم کند. ولیعهد عربستان طی ماه های اخیر 
از رهگذر تشکیل نشست های منطقه ای و بین المللی تلاش می کند 
تا خود را به عنوان بازیگر مهم منطقه مطرح کند. لذا نشست اخیر 
جده یک نشست فاقد ابزار و رهیافت های لازم برای حل عادلانه و 
ریشه ای بحران اوکراین بود و شاید این آخرین نشست مربوط به 
بحران اوکراین خواهد بود. قطعا این بحران وارد چرخه فرسایشی 
شده و به یک جنگ نیابتی تبدیل خواهد شد که در نهایت برنده ای 
نخواهد داشت. راه حل بحران اوکراین گفت وگوهای صریح و رودرو 
بین رهبران دو کشور و در یک کشور ثالث مورد قبول طرفین است 
در غیر این صورت این جنگ برای مدتی طولانی ادامه خواهد 
یافت و مردم هر دو کشور اوکراین و روسیه هزینه های این جنگ 

خانمان سوز را پرداخت خواهند کرد.

  آرمان ملی: سخنگوی دولت اظهار داشت: برداشتن گره ها و 
مشکلات از پیش روی آن ها که از ابتدای دولت هم در دستور کار 
بوده و هست و گام هایی برداشته شده و خیلی از مسائل هم نیازمند 
پیگیری است. علی بهادری جهرمی گفت: در ایام اخیر که جامعه ما 
دچار بیماری هایی به ویژه در حوزه های اقتصادی است، همکاری 
جمعی کسانی که دلسوز حل این بیماری هستند اهمیت دارد. در 
آغاز فعالیت دولت سیزدهم در شهریور 1۴00، اوج شیوع ویروس 
کرونا بود و ما روزانه ۷0۹ نفر کشته شده کرونایی داشتیم. مشابه 
همین را در حوزه سرمایه اجتماعی هم داشتیم و مردم اعتماد 
خود را از دست داده بودند. بهادری جهرمی اضافه کرد: در حوزه 
اقتصادی هم تورم مزمن چندین ساله که جان اقتصاد را گرفته و 
توانش مضمحل شده بود وجود داشت. در چنین فضایی دولت 
سیزدهم شروع به بازسازی حوزه های اقتصادی، سرمایه اجتماعی، 
سلامت و حوزه بین الملل کرد. در ادامه بیان کرد: در حوزه سلامت 
شما همین الان دارید نتایجش را می بینید و یا در حوزه بین الملل 
آثار طراحی ها و بازطراحی های جدید را کم کم می بینید. ما 
پرونده های بزرگ شکست خورده کرسنت را توانستیم در این دو 
سال در دستور رسیدگی قرار دهیم. وی همچنین خاطرنشان کرد: 
با وجود اینکه سال گذشته با بهره گیری از نقاط ضعف درونی ما، 
اغتشاشاتی طراحی شد تا بتوان اقدامات بین المللی را روی آن سوار 
کرد اما نتوانستند اقدامات جدی بین المللی را روی آن سوار کنند 
چون در حوزه دیپلماسی فعالیت ها جدیدی طراحی و رویکردهای 
خوبی اتخاذ شده بود. فعالیت های منطقه ای و حوزه خلیج فارس 
را هم دیده اید یا عضویت در سازمان هایی مثل شانگهای که دروازه 
جدیدی را باز می کند. سخنگوی دولت با بیان اینکه در حوزه 
سرمایه اجتماعی، مردم شروع به اعتماد کردن کرده اند، اظهار 
کرد: مردم متوجه شده اند که دولت کاری نمی کند مگر اینکه قبل 

از آن با مردم آن را در میان گذاشته است.

بحران اوکراین و نشست جده

سخنگوی دولت: 
 مردم می دانند، دولت بدون اطلاع آن ها

کاری نمی کند

یادداشــــت

خبر

  ایران در حال تبدیل شدن 
به یک قدرت بزرگ

سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
عنوان کرد: کار خبری ما نباید به نحوی باشد 
که پازل دشمنان را در ایجاد احساس ناامیدی 
تکمیل کند؛  امیدآفرینی در برابر ایجاد یاس 
رسانه های معاند باید یکی از رسالت های مهم 
اصحاب رسانه باشد. سرتیپ رمضان شریف 
با بیان اینکه کشورهای منطقه به درستی 
متوجه این شده اند که ایران در حال تبدیل 
شدن به یک قدرت بزرگ در سطح منطقه ای 
است، عنوان کرد: در نبردهای مستقیم بین 
ایران و آمریکا طی سال های اخیر، کشورهای 
منطقه به ضعف آمریکا و قدرت جمهوری 
اسلامی پی برده و فهمیده اند که امنیت 
خلیج فارس باید توسط کشورهای پیرامون 
آن تأمین شود. وی با بیان اینکه در گام اول 
انقلاب زیرساخت های لازم برای پیشرفت و 
تمدن سازی شکل گرفته است، گفت: در گام 
دوم انقلاب، درحال جهش مضاعفی هستیم، 
سال های آینده سال های شکوفایی و اقتدار 
ایران است. به دلیل امپراتوری رسانه ای 
دشمنان، سخن و پیام نجات بخش انقلاب 
به آن اندازه ای که باید به گوش مخاطبان 

نمی رسد. 

 اعلام آمادگی ژاپن 
 برای کمک به مذاکرات 

رفع تحریم های ایران
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
در ادامه سفر به توکیو، بعد از ظهر روز دوشنبه 
با فومیو کیشیدا، نخست وزیر ژاپن دیدار 
للهیان  و گفت وگو کرد. حسین امیرعبدا
در این دیدار با ابلاغ سلام رئیس جمهور 
کشورمان به نخست وزیر ژاپن، دیدار دو 
مقام در حاشیه نشست سال گذشته مجمع 
عمومی ملل متحد و رایزنی های انجام شده 
را نشانه اراده دو کشور برای توسعه روابط 
دانست. او شناخت بالای نخست وزیر ژاپن از 
روابط فی مابین و تحولات منطقه را سرمایه 
ارزشمندی برای ارتقای تعاملات دو کشور 
ارزیابی کرد. نخست وزیر ژاپن در دیدار وزیر 
امور خارجه جمهوری اسلامی ایران گفت: 
توکیو از احیای مذاکرات میان جمهوری 
اسلامی ایران و سایر طرف ها برای اجرای 
کامل تعهدات برجامی حمایت می کند و 

آماده کمک به آن است. 

درخواست از ایران 
نماینده امارات عربی متحده و برخی دیگر 
از کشورها در سازمان های بین المللی در وین، 
اخیرا در یک کنفرانس منع اشاعه تسلیحات 
اتمی با ابراز نگرانی درباره فعالیت های 
هسته ای ایران، خواستار همکاری کامل 
ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی برای 
رسیدگی به نگرانی های پادمانی شدند.  
حمد الکعبی، نماینده دائمی امارات عربی 
متحده در سازمان های بین المللی در وین با 
همراهی دیگر کشورها در درخواست از تهران 
برای همکاری با بازرسان دیده بان هسته ای 
سازمان ملل، »ابراز نگرانی عمیقی« درباره 
برنامه هسته ای ایران کرد. الکعبی مدعی 
شد که برنامه هسته ای ایران »کاربردهای 

صلح آمیز معقولی ندارد.«

 رایزنی ریابکوف با علی باقری 
در تهران

سرگئی ریابکوف، معاون وزیر امور خارجه 
روسیه با »علی باقری« معاون سیاسی وزیر 
امور خارجه جمهوری اسلامی ایران دیدار 
و رایزنی کرد. این دیپلمات ارشد روس که 
به منظور دیدار با مقامات ایران به تهران 
سفر کرده است، صبح دوشنبه با علی باقری 
معاون سیاسی وزیر امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران در محل وزارت امور خارجه 
دیدار و رایزنی کرد. ریابکوف در سفر به 
تهران قرار است با تعدادی دیگر از مقامات 
جمهوری اسلامی ایران از جمله »حسین 
امیرعبداللهیان« وزیر امور خارجه دیدار و 
رایزنی کند. مقام ارشد وزارت خارجه روسیه 
همچنین قرار است امروز )سه شنبه( در 
نشستی که با موضوع بریکس در ایران برگزار 

می شود، شرکت کند.

 پرداخت ۲۰۰ هزار دینار عراقی 
به زائران اربعین 

رئیس ستاد مرکزی اربعین گفت: براساس 
اعلام رئیس بانک مرکزی، 200 هزار دینار 
عراقی به هر زائر پرداخت می شود. سیدمجید 
میراحمدی در حاشیه جلسه ستاد مرکزی 
اربعین درباره مصوبات این جلسه اظهار کرد: 
جلسه ستاد مرکزی اربعین با حضور همه اعضا 
و استانداران استان های مرزی که محل عبور 
زائران هستند برگزار شد. گزارش هایی که 
کمیته ها و استانداران ارائه کردند حاکی از 
پیشرفت برنامه های مصوب ستاد مرکزی و 
بیانگر آمادگی همه دستگاه ها است. وی ادامه 
داد: براساس پیام ویدئویی که از وزیر ارتباطات 
عراق در جلسه دیروز پخش شد، عراق قول 
داد هزینه اینترنت را در عراق کاهش دهد و 
در برخی شهرها رایگان کند. هزینه مکالمات 
داخل عراق با ایران را هم کاهش خواهند داد. 

حسن هانی زاده
تحلیلگر مسائل بین الملل 

رئیس جمهور  ملی:  آرمان    
در جریان بازدید از صداوسیما به 
مناسبت روز خبرنگار، اظهار کرد: 
ما هم سیاست همسایگی را دنبال 
می کنیم و هم سیاست تعامل با 
کشورهای مسلمان و هم سیاست 
ارتباط با کشورهای همسو را دنبال 
می کنیم و همراهی صداوسیما و 
رسانه ها در تبیین ابعاد این سفرها 
سید  کند.  بسیار کمک  می تواند 
ابراهیم رئیسی گفت: هزینه کردن 
در این مسیر سرمایه گذاری است تا 
پیام انقلاب اسلامی ایران در منطقه و 
جهان شنیده شود. بخش برون مرزی 
صداوسیما از برکات انقلاب است 
که  شرایطی  همه  وجود  با  که 
امپراتوری رسانه ای دشمن می سازد، 
شما می توانید صدا و فریادی برای 
مسلمانان و آزادگان داشته باشید 
بنابراین من معتقدم هزینه کرد در 
این زمینه سرمایه گذاری محسوب 
می شود. وی با بیان این که »معیشت 
مردم اولویت همه ماست«، اظهار 
کرد: گام های خوبی هم برای مهار 
تورم و هم برای رشد تولید برداشته 
این  می خواهند  برخی  که  شده 

اقدامات شنیده نشود. شما مطالبه 
مردم، فرهیختگان و صاحب نظران 
را انتقال دهید و این شکالی ندارد. 
شاید کسی به من رای نداده باشد و 
من را قبول نداشته باشد ولی شرط 
حرف زدن این نیست که من را قبول 
نداشته باشد بلکه باید حرفش را 
بزند و رسانه ملی هم باید حرف های 
مختلف را منتقل کند اما از طرفی 
اقدامات انجام شده، تبیین شود. 
وی افزود: کار ما در دولت و شما در 
رسانه ملی، باز کردن گره های ذهنی 
است تا تبدیل نشود به یک مساله 
دیگری و مشکلی درست نکند. ممکن 
است رادیو خارجی و رسانه دشمن 
با عملکرد نامناسب گره ایجاد کند 

ولی مهم برای ما و شما این است 
که این گره ها را باز کنیم و اجازه 
ندهیم گره ایجاد شود به خصوص در 
نسل جوان. وی با حضور در استودیو 
شبکه خبر با تبریک روز خبرنگار به 
اهالی رسانه، اظهار کرد: رسانه نقش 
مهمی در تبیین خواسته های مردم 
برای دولتمردان و همچنین انتقال 
دیدگاه مسئولان و دولتمردان برای 
مردم دارند و در واقع پل ارتباطی بین 
مردم و مسئولان هستند. رئیسی با 
بیان اینکه رئیس صداوسیما اعلام 
کرده که رسانه ملی 160 شهید داشته 
است، گفت: این شهدا مربوط به اوایل 
دوران انقلاب اسلامی، دفاع مقدس و 
دفاع از حرم است. ما اخبار دوران دفاع 

مقدس را مرهون زحمات اهالی رسانه 
هستیم. اگر آن تلاش ها نبود، نسل ما 
با تلاش های دوران دفاع مقدس آشنا 
نبود. رئیس جمهور با اشاره به اهمیت 
نقش رسانه ملی در تبیین و تنویر 
افکار عمومی، خاطرنشان کرد: جهاد 
تبیین وظیفه همه است اما رسانه ملی 
نقش مهمی در جهاد تبیین داشته 
و در مرکز فرهنگی، فرهنگ ساز و 
فکرساز کشور قرار دارد. رسانه ملی 
در برابر جریان سازی دشمن و ارائه 
سبک زندگی اسلامی و ایرانی نقش 
مهمی دارد. وی با بیان اینکه دولت در 
میدان اقدام و عمل است و تبیین این 
اقدامات بر عهده رسانه هاست، گفت: 
ممکن است به این اقدامات هم نقدی 
وارد باشد. ما به هیچ عنوان کسی که 
نقد می کند را بی  شناسنامه و بی هویت 
نمی دانیم بلکه معتقدیم باید حرف 
منتقد را شنید. دولت گوش شنوا 
دارد و ما حتما نظرات منتقدان را 
نعمت می دانیم. البته همه در بیان نقد 
باید انصاف داشته باشند. دولت باید 
نقدپذیر باشد و رسانه ها هم نظرات 
مختلف را منتقل کنند و هم عملکرد 

دولت را تبیین کنند.

رئیس جمهور:

 گام های خوبی برای مهار تورم و رشد تولید برداشته شده است
     منتقدان را بی  شناسنامه و بی هویت نمی دانیم

 افراد درگیر جریان
اغتشاشات، عدد بالایی نبودند

  معاون اول رئیس جمهور گفت: 
همه افرادی که درگیر جریان برخی 
اغتشاشات بودند، عدد بالایی نبود 
اما آنچنان صحنه سازی کردند که 
انگار کل کشور روی آتش قرار دارد و 
این قدرت رسانه است. محمد مخبر 
یادآور شد که در تاریخ کشوری 
سراغ نداریم که ۵0 هزار نفر را از 
کشورهای مختلف جمع کنند و 
هزینه های آنها را بپردازند تا علیه 
آن کشور اغتشاش کنند اما غربی ها 
خواننده های دنیا را که چندین 
میلیون دنبال کننده داشتند را جمع 
کردند تا علیه جمهوری اسلامی 
همخوانی کنند. وی با اشاره به اینکه 
آمریکا حدود ۴00 میلیون دلار برای 
تقابل رسانه ای با ایران هزینه کرده 
است، به موفقیت دولت سیزدهم 
بازگشت  و  اوضاع  کنترل  برای 
آرامش به کشور اشاره کرد و گفت: 
آخرین هجمه آنها این بود که تمام 
رسانه ها را برای به خیابان آوردن 
مردم در ایام اغتشاشات بسیج کردند 

ولی توفیق نیافتند. 

 آرمان ملی – مطهره شفیعی: حتی از سکوت بزرگان جریان 
اصلاحات واهمه دارند و تلاش می کنند از نقش آفرینی احتمالی آنها 
در انتخابات اسفند جلوگیری کنند چرا که به خوبی می دانند اگر این 
شخصیت ها در صورت تایید کاندیداهای جریان اصلاحات وارد عرصه 
انتخاباتی شوند، باید با کرسی های بهارستان خداحافظی کنند. از جمله 
اقدامات دلواپسان انگ زنی به اصلاح طلبان و چهره های تاثیرگذار این 

جریان است مانند عبدالله نوری!
  هجمه به همسر نوری

عبدالله نوری که سال هاست سکوت را بر سیاست ورزی علنی ترجیح 
داده، 21 تیرماه در پیامی به آیین نکوداشت دکتر زهرا شجاعی به تجلیل 
از وی پرداخت. او در این پیام آورده بود: »خلأ های قانونی و یا فراقانونی 
همچنان در محروم کردن زنان از حضور در برخی عرصه های اجرایی 
و تصمیم گیری مانند شورای عالی قضائی، ریاست جمهوری و... وجود 
داشته و دارد و تا احقاق حقوق کامل و برابر راه بلندی در پیش است.« اگر 
چه این جملات به معنای بازگشت نوری به سیاست نبود اما نشان داد او 
دارای همان روحیات و مواضع گذشته است و همین موضوع سبب نگرانی 
اصولگرایان دلواپس شد. در یکی از کامنت های سایت مشرق اینگونه به 
همسر نوری هجمه وارد شده است: »آقای کرباسچی و همسرش و خواهر 
همسرش و زن عبدالله نوری کارخانه گیلان الکتریک را با ثمن بخس 
خریدند وکارخانه راتخریب کردند صدها نفر را بیکارکردند برای نظام 

مشکل ایجاد کردند« کرباسچی درباره کارخانه گیلان الکترونیک توضیح 
داده است: »سال ۸2 شرکت رشت الکتریک که یک کارخانه نیمه تعطیل 
بود توسط صندوق بازنشستگی به مزایده گذاشته شد. ۸۴ درصد سهام 
صندوق بازنشستگی در این مزایده به فروش گذاشته می شود و چند تن 
از مدیران سابق شهرداری در زمان مسئولیت من به عنوان شهردار تهران 
در این مزایده شرکت کردند. این افراد برای سرمایه گذاری و راه اندازی 
کارخانه نیاز به کمک داشتند و در آن زمان من از طریق برخی دوستانی 
که امکاناتی در اختیار داشتند یا احیانا قصد داشتند جایی سرمایه گذاری 
کنند، به عنوان واسطه سرمایه را در اختیار این آقایان گذاشتم و چون 
در قبالش نمی توانستند سند ملک یا وثیقه ای به نام این افراد کنند، بنده 
سهام را از طرف این افراد به نام همسرم کردم.« او درباره دلیل حضور نام 
همسر عبدالله نوری در میان خریداران نیز گفت: »آقای نوری آن زمان 
زندان بود، خانه اش را فروخته بود و برای اینکه خانواده اش معاش داشته 
باشد، پول خانه اش را سرمایه گذاری کرد. یکی دو نفر دیگر هم به همین 
شکل سرمایه گذاری کردند.« اسفند ۹6 هم محمود علیزاده طباطبایی، 
وکیل، نداشتن محل درآمد را دلیل خریداری این کارخانه از سوی همسر 
عبدالله نوری دانست: »زمانی که آقای نوری به تازگی از زندان آزاد و 
مستمری برای امرار معاش نداشت، به همین دلیل خانواده او تصمیم 
می گیرند که با پول فروش خانه به همراه خانواده های دیگر که دراین بین 
خانواده های آقای کرباسچی و قبه هم حضور داشتند، اقدام به شرکت در 

این مزایده کنند.« او همچنین با رد ادعای خرید کارخانه با رقم 2 میلیارد 
تومان گفت: »برخلاف ادعاهای مطروح مبنی بر خرید با 2 میلیارد تومان، 
این افراد با 2 میلیارد تومان نقد و برعهده گرفتن 20 میلیارد تومان تعهدات 

شرکت، این شرکت را خریداری می کنند.«
  ماجرای ویلای نوری 

در 1۹ تیر، بار دیگر هجمه هایی به سمت عبدالله نوری روانه شد. 
رسانه های دلواپس نوشتند: »ناامیدی مطلق اصلاح طلبان از روحانی 
به عنوان رحم اجاره ای و پس  از آن شکست سخت جریان اصلاحات در 
آخرین انتخابات ریاست جمهوری باعث شد تا در یکی از جلسات محفلی 
اصلاح طلبان در ویلای عبدالله نوری این برخی از افراد تأثیرگذار و تئوری 
ساز در میان جریان چپ مدرن به این نتیجه برسند که آخرین اقدام برای 
زنده نگه داشتن تابلوی اصلاح طلبی آن است که سطح رادیکالیسم بالا برود 
به تعبیر یکی از اصلاح طلبان جریان چپ باید در برابر حاکمیت یا رومی 
روم باشد یا زنگی زنگ!« آنطور که ادعا شده منزل نوری در دربند است اما 
ادعای ویلا بودن آن خانه با واقعیت همخوانی ندارد. بسیاری از سیاسیون 
به منزل نوری رفت و آمد داشته و دارند اما هیچ یک سخنی از اشرافی بودن 
آن نداشتند و مشخص است که برای تخریب نوری درباره محل زندگی 
او بزرگنمایی می شود. منزل نوری در جعفرآباد تجریش است. حبیب 
نوری برادر عبدالله نوری هم درباره چگونگی معیشت برادرش می گوید 

که »عبدالله نوری از طریق حقوق بازنشستگی خود روزگار می گذراند.«
چندی پیش محمدرضا خباز فعال سیاسی گفته بود: »امثال عبدالله 
نوری از اصلاح طلبان واقعی و محوری هستند که قطعا به اجماع 
اصلاح طلبان کمک می کنند. کسانی که در جریان اصلاحات زندگی 
کرده و مسئولیت هایی داشته اند و جامعه و کشور از وجودشان استفاده 
کرده، برای خود مسئولیت قائل هستند و هرگز دوستان خود را تنها 

نخواهند گذاشت.« 

  نگران از حضور سیاستمدار اصفهانی 

 هجمه به همسر عبدالله نوری!
 نوری در نقش مشاور به ایفای نقش می پردازد؟

اصلاح طلبان در خصوص انتخابات چگونه می اندیشند؟

انتظار مشارکت و فضای باز تر سیاسی
  حسین مرعشی در گفت و گو با »آرمان ملی«: اصلاح طلبان ببینند حضورشان اثری 

ندارد آب در هاون نمی کوبند 
   فرزانه ترکان: ترجیح کارگزاران تصمیم گیری با جبهه اصلاحات است

 گزارش امیرعبداللهیان 
از رایزنی ها با مقامات 

ژاپن در توکیو

قاضی نباید تحت تاثیر 
فضاسازی ها قرار گیرد

امور خارجه جمهوری  وزیر   
اسلامی ایران نوشت در مورد بحران 
اوکراین و مذاکرات لغو تحریم ها با 
مقامات ژاپن در جریان سفر به این 
کشور شرق آسیا رایزنی و گفت وگو 
کرده است. حسین امیرعبداللهیان 
که برای رایزنی با مقامات ژاپن به 
توکیو سفر کرده است، در صفحه 
توییتر خود در مورد این سفر نوشت: 
گفت وگوهای مفیدی در توکیو با 
نخست وزیر، وزیر امور خارجه و 
وزیر بهداشت و رفاه اجتماعی ژاپن 
داشتم. آخرین وضعیت مناسبات 
دوجانبه، مسائل افغانستان، خلیج 
فارس و اوکراین و لغو تحریم ها 
محور گفت وگو با مقامات عالی ژاپن 
بود. روابط دوستانه دو کشور قدمت 

دیرینه دارد. 

 رئیس قوه قضائیه گفت: قاضی 
نباید تحت تاثیر فضاسازی ها قرار 
گیرد چرا که در آن صورت عدالتش 
مخدوش می شود. حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای اظهار 
کرد: دشمنان طی بیش از ۴ دهه 
بعد از انقلاب، هر ترفند و خباثتی 
را به کار بستند تا نظام ما پا نگیرد 
و پیشرفت نکند اما ناکام ماندند. 
امروز دشمنان اگر می توانستند 
علیه کشور ما اقدام نظامی کنند، 
به واسطه  اما  نمی کردند  درنگ 
اقتدار ایران اسلامی از پیشبرد این 
حربه عاجزند. رئیس قوه قضائیه 
تصریح کرد: هیچکس نمی تواند 
در مقابل اعمال شجاعت قاضی 
در چارچوب قانون و عدل بایستد؛ 
قاضی نباید تحت تاثیر فضاسازی ها 
قرار گیرد؛ چرا که در آن صورت 
عدالتش مخدوش می شود. محسنی 
اژه ای بیان داشت: در بسیاری از 
موارد در تدوین لوایح قضائی با 
اعمال سازوکارهایی از قضات شاغل 
و حتی قضات بازنشسته نظرخواهی 

صورت می گیرد. 

 آرمان ملی- حمید شجاعی: انتخابات 
مجلس دوازدهم که در اسفند ماه سال جاری 
برگزار خواهد شد شرایطی متفاوت تر از ادوار 
مختلف انتخاباتی گذشته دارد و همین موضوع 
نیز باعث شده تا از هم اکنون صحبت های بسیاری 
در خصوص انتخابات پیش رو، نوع رویکرد 
حاکمیت و نهادهای مرتبط، نحوه مشارکت 
جامعه و چگونگی حضور جریان های سیاسی در 
آن مطرح شود. آنچه مسلم است این انتخابات 
برای مجموعه حاکمیت از درجه اهمیت بالایی 
برخوردار است و از همین رو است که از ماه ها 
پیش بسیار بر مفهوم مشارکت حداکثری تاکید 
می شود. اما جدای از اینکه صرفا در گفتار بر 
مشارکت حداکثری تاکید می شود باید در رفتار 
و عملکردها نیز رویکرد مشارکت حداکثری دیده 
شود. این رویکرد نیز تحقق نخواهد یافت جز 
اینکه عزم حاکمیت، دولت و نهادهای مربوطه 
بر عملگرایی در جهت مشارکت حداکثری باشد. 
به عبارت دیگر به صورت عملی شرایط را با حل 
مشکلات اقتصادی و اجتماعی و ایجاد امید و 
آرامش در جامعه برای مردم به نحوی فراهم 
کنند که جامعه نیز به سان دهه  های گذشته 
انتخاباتی به صورت پرشور پای صندوق های 
رای حاضر شود. از طرفی هم فضا برای حضور 
گسترده همه جریان های سیاسی فراهم باشد تا 
با تمام ظرفیت خود وارد عرصه انتخابات شوند. 
با این حال آنچه تاکنون مشاهده شده بیانگر 
این امر نیست. نمود این وضعیت را می توان در 
وضعیت بغرنج اقتصادی مردم و نوع رویکرد 
اصلاح طلبان نسبت به انتخابات دید. جایی که 
آنها هنوز موضعی در خصوص انتخابات اتخاذ 
نکرده اند و همچنان منتظر بازتر شدن فضا و نگاه 
بازتر شورای نگهبان به مساله بررسی صلاحیت ها 

در راستای حضور در انتخابات هستند. هر چند 
که اصلاح طلبان نیم نگاهی هم به مشارکت مردم 
در انتخابات دارند. آنچه مسلم است مشارکتی 
بودن انتخابات پیش رو تک ساحتی نیست و 
با متغیرهای مختلفی روبه رو است. رویکرد 
اصلاح طلبان نیز به این متغیرها به خصوص مساله 
بازترشدن فضای سیاسی و نگرش شورای نگهبان 
و همچنین حضور حداکثری مردم بستگی دارد 
و اگر این دو مساله حل شود احتمال حضور 
آنها بالاست. چه اینکه اخیرا ناصر ایمانی فعال 
سیاسی، اصولگرا نیز در این خصوص به »آرمان 
ملی« گفته بود: »باید همه سلایق مختلف را 
دعوت کنیم و حتی خواهش کنیم که بیایند در 
انتخابات به صورت فعال شرکت کنند. منتها باید 
به ابزار و لوازم انتخابات مشارکتی پایبند باشید. 

 حاکمیت، اقتصاد را سر و سامان دهد
دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی در 
خصوص مواجهه اصلاح طلبان با انتخابات 
پیش رو اظهار داشت: اصولا احزاب اصلاح طلب 
در خصوص انتخابات مانند سایر عقلا عمل 
می کنند و اگر ببینند کنشگری که می خواهند 
انجام دهند اثر دارد و بسترهای اجتماعی 
و سیاسی آن فراهم است حتما کنشگری 
خواهند داشت. اما اگر ببینند که این کنشگری 
و حضور آنها در انتخابات آب در هاون کوبیدن 
است حتما آب در هاون نخواهند کوبید. 
حسین مرعشی به »آرمان ملی« گفت: با دو 
مساله مواجهیم یکی شرایط سیاسی است که 
حاکمیت باید از تکثر در مجلس و تشکیل یک 
مجلس با پشتوانه ملی راضی باشد و زمینه های 
برگزاری انتخابات با مشارکت بالا را فراهم کند، 
سنجش های مردم را جواب داده و به اقتصاد سر 
و سامانی بدهد. این فعال سیاسی اصلاح طلب 

بیان کرد: حاکمیت باید این رنجش هایی که 
مردم دارند را اصلاح کند و اگر شرایط برای 
حضور شخصیت های موثر سیاسی، علمی، 
فرهنگی و اجرایی در مجلس فراهم نشود اتفاقی 
نمی افتد. وی تصریح کرد: انتخابات جدای از 
مردم نیست و بدون آنها معنا ندارد، اگر مردم 
مشارکت نکنند اصلاح طلبان نیز نخواهند آمد. 
 محسن هاشمی هنوز تصمیم نگرفته 

است
یک عضو حزب کارگزاران سازندگی، در مورد 
جلسات این حزب پیرامون انتخابات گفت: 
در حزب کارگزاران صحبت هایی پیرامون 
انتخابات شده اما تصمیم گیری نشده و از طرفی 
موضع رسمی حزب نیز اعلام نشده که امیدوار 
هستیم در این هفته دبیرکل و یا سخنگوی 
حزب کارگزاران موضع رسمی حزب را در مورد 
انتخابات مجلس دوازدهم اعلام کنند. در هر 
صورت تعدد نظرات پیرامون انتخابات وجود 
دارد لذا باید تجمیع شود و همگی به نتیجه واحد 
درباره انتخابات مجلس دوازدهم دست پیدا 
کنند. فرزانه ترکان در ارزیابی اینکه تا چه اندازه 
احتمال دارد مانند انتخابات ۹۸ حزب کارگزاران 
سازندگی جدا از مواضع گروهی اصلاح طلبان در 
انتخابات فعالیت و نامزد معرفی کند، اظهار کرد: 
بعید می دانم که حزب کارگزاران سازندگی جدا 
از جبهه اصلاحات تصمیم بگیرد و در انتخابات 
حضور فعال داشته باشد. با توجه به وضعیتی 
که در حال حاضر وجود دارد و تجربه ای که از 
ردصلاحیت ها وجود دارد، بعید می دانم که حزب 
کارگزاران سازندگی برای انتخابات لیست بدهد 
البته نظر جمعیت حزب اهمیت دارد اینکه به چه 
صورت در مورد انتخابات موضع گیری کنند اما هر 
اتفاقی که بیفتد ترجیح حزب این است با جبهه 
اصلاح طلبان به تصمیم گیری برسد. این فعال 
سیاسی اصلاح طلب اظهار کرد: هنوز هیچ کدام 
از چهره هایی که مطرح هستند و از نظر ما هم 
قابلیت حضور در مجلس را دارند و می توانند 
موثر واقع شوند به صورت رسمی یا غیررسمی 
برای کاندیداتوری ابراز وجود نکردند یعنی همه 
چیز در پرده ابهام وجود دارد. کما اینکه محسن 
هاشمی نیز در مورد اعلام داوطلبی خود موردی 

نگفته است. 


